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 ملخص الدراسة 

تتلخص هذه الدراسة في بيان أحكام المسؤولية القانونية لمديري الشركة ذات المسؤولية المحدودة، حيث        
اهتم المنظم السعودي بهذا النوع من الشركات نظراً لما تشكله من أهمية في تنمية الجانب الاقتصادي للمملكة 

 . ةالعربية السعودي

( وتاريخ 3ركات السعودي الصادر بالمرسوم الملكي رقم )م/ خصصت هذه الدراسة لبيان أحكام نظام الش     
لبحث أحكام المسؤولية   هـ1439/ 07/ 25( وتاريخ  79م/ رقم )   هـ والمعدل بموجب المرسوم الملكي1437/ 01/ 28

 المدنية والجزائية لمديري الشركة ذات المسؤولية المحدودة .

القانونية لمديري الشركة ذات المسؤولية المحدودة بشقيها ماهية وأحكام المسؤولية    اشتملت الدراسة على بيان     
أحكام المسؤولية المدنية لمديري الشركة   مع توضيح اركان كل من المسؤولية المدنية والجزائية والجزائي والمدني  

ت مدير الشركة ذالدعوى المسؤولية الجزائية و ذات المسؤولية المحدودة، و بيان الأفعال المجرمة وعقوباتها 
 -:   توصيات أهمها التالي عدة إلىوانتهت الدراسة  . المسؤولية المحدودة 

على المنظم السعودي تفادي الثغرات فيما نصت عليه أحكامه من عدم التطرق لآلية تحول الشركة ذات  -1
 شركة مساهمة في حال كان زيادة عدد الشركاء ناتج عن الإرث.       إلىالمسؤولية المحدودة 

 .المسؤولية الجزائية والمدنية الناشئة عن اعمال الغش والتزوير  دعاوى تحديد مدة تقادم سماع  على المنظم   -2
( من نظام الشركات لتصبح جريمة توزيع الأرباح 213على المنظم السعودي تعديل الفقرة )أ( من المادة )  -3

توقيع عقوبة الغرامة  بدلًا منالصورية من قبيل الجرائم التي يعاقب عليها بعقوبة السجن والغرامة ، 
مضللة في القوائم  أو ةات كاذبلجرائم المتعلقة بتسجيل بيانا من قبيلأن تكون الجريمة  والمالية فقط ، 

 التقارير المعدة للشركاء.   أوالمالية 
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Abstract 

This study summarizes the provisions of the legal liability of the managers of the 

limited liability company. The Saudi regulator paid special attention to this type of 

companies because of its importance in developing the economic side of the Kingdom 

of Saudi Arabia. 

This study has dedicated to discuss the provisions of the Saudi Companies Law issued 

by the Royal Decree No. M/3 dated 28/01/1437 AH as amended by the Council of 

Ministers Resolution No. 403 of 24/07/1439 AH related to the provisions of the civil 

and criminal liability of the managers/directors of the limited liability company. 

The study was included the discussion both the criminal and civil aspects of the legal 

liability of the managers of the limited liability company and explaining the civil 

liability and its elements, clarifying the civil liability provisions for the 

managers/directors of the limited liability company, including the statement of the 

nature of the criminal liability and its elements, and ending with the statement of the 

criminal acts and their punishments as well as explaining the criminal liability suit for 

the crimes of the manager of the limited liability company and the statement of their 

features. The study concluded with Several of recommendations The most important 

of it is the follows: 

1.     The Saudi regulator has to avoid the legal gaps in the texts of its provisions to 

the effect of its silence about the mechanism of transferring the limited liability 

company into a joint stock company if the increase in the number of partners is 

the result of inheritance. 

2.     The Saudi regulator has to determine the ageing period of hearing criminal and 

civil liability suits arising out of fraud and forgery . 

3.     The Saudi regulator has to amend Clause (a) of Article 213 of the Companies 

Law whereby the crime of distributing the fake profits shall fall within the crimes 

punishable by imprisonment and fine,  and not limited of the imposition of the 

financial penalty only . and considering this crime as one of the crimes of the 

fake registration of financial statements or the reports prepared for the partners. 

 

 


